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Velkoobjemové kontejnery
a likvidace větví (strana 5)

* 9. dubna 2005 *

Zasedání ZMČ Praha-Běchovice
* 13. dubna 2005 od 18.00 hod. *

Jarní koulování (strana 6)
* 17 dubna 2005 *

Internetové stránky
 * praha-bechovice.cz *

AKTUÁLNĚ

Rozhlédněte se kolem sebe!

Konečně se dočkali nejen rybáři. Led roztál, otep-
lilo se a příroda se připravuje na nástup jara. Je
nejvyšší čas porozhlédnout se kolem sebe
a uklidit to, co donedávna schovával sníh.

Jarní sluníčko vystřídalo jako mávnutím čarovného proutku
zimu se vším co k ní patří. Ledovou plochu, na které se ještě
nedávno proháněli bruslaři napjatě pozorují rybáři. Ze sněhulá-
ků zbyla jen loužička. Na zahrádkách rozkvétají první květinky
a vůbec jim nevadí sníh, který ještě nedávno zahaloval záhon-
ky. Voda, která zaplavila pole při rychlém tání je už minulostí.

Rozhlédněme se tedy kolem sebe a pozorujme, co ještě ne-
dávno skrýval sníh. Nově vybudované chodníky ze zámkové
dlažby lemuje množství papírků, nedopalků, plastových lahví
a psích výkalů. Vlastníci domků, nestálo by za to věnovat ně-
kolik minut na odstranění tohoto nepořádku? A co vy, majitelé
čtyřnohých miláčků, nebylo by možné brát si na procházku sá-
ček a nenechávat na chodnících nepříjemné hromádky?

Vizitkou každé obce je její čistota. Pokusme se v letošním
roce dbát na to, abychom žili v čistých Běchovicích. A nejen
před svými domky je třeba udržovat pořádek. V obci bylo umís-
těno několik odpadkových košů, které jsou naplňovány domov-
ním odpadem. Proč? Vždyť potom se kolem nich hromadí pa-
pírky, které by jinak skončily uvnitř. Také kolem kontejnerů na
tříděný odpad je mnohdy stydno projít s návštěvou. Mezi papí-
rem lze najít igelitové tašky s obsahem, který měl skončit
v domovní popelnici.

Zamysleme se také, jak vypadají Běchovice pro cizince, kteří
k nám přijíždějí. Od Prahy je vítá pole plné překvapení za
Ipexem. Přijíždí-li od Horních Počernic nepřehlédnou díry pod
mostem a zábradlí, které už dávno chodce nechrání. Příkopy
na příjezdu od Koloděj připomínají skládky. Musí to tak být?

Koncem léta procházela komise zahrádkářů naši obec a hod-
notila úpravu předzahrádek. Je pravda, že mnohé splňovaly
náročná kritéria a jejich vlastníci na ně byli právem hrdí. Pokus-
me se letos ztížit komisi její práci a dbejme celý rok na svoje
zahrádky a prostory před domky, aby celá obec zářila čistotou
a rozkvetla do krásy. Nemusí být naše zahrada osázena drahý-
mi rostlinami, okrasnými dřevinami a „přeplácána“ trpaslíky.
I v jednoduchosti je krása. Rozkvetlá jabloň, koniklec uprostřed
trávníku nebo jen hladce udržovaný trávník dokáže potěšit oko
kolemjdoucího. Věřím, že společnými silami dokážeme mít Bě-
chovice čisté a upravené.

Jan Jech
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Dne 23. února proběhlo mimořádné – 28. zasedání
ZMČ. V minulém čísle jsme zveřejnili pouze rozpo-
čet MČ, nyní přinášíme výběr ze zápisu z jednání.
Celé znění je k dispozici na ÚMČ a na www.praha-
bechovice.cz.

 MUDr. Procházka (komise sociální a zdravotní) in-
formoval o potřebě zajistit terénní pečovatelskou služ-
bu pro občany MČ Praha-Běchovice od 1. dubna 2005.
Zastupitelstvo souhlasí s účelovým navýšením finanč-
ních prostředků příspěvkové organizaci Dům s pe-
čovatelskou službou U Sv. Anny na krytí zvýšených
nákladů souvisejících se zajištěním terénní pečo-
vatelské služby o 70 000,- Kč do konce roku 2005.

Ing. Santolík přednesl zprávu o průběhu II. etapy
rekonstrukce sportovního areálu MČ Sokolovna
a zdůvodnil navýšení nákladů na realizaci II. etapy
o 454 013,- Kč. Ing. Vondráček navrhnul, aby skupi-
na uživatelů skate parku byla organizována a měla
své zástupce, kteří budou jednat s představiteli MČ
o provozních otázkách.

Ing. Vondráček (předseda finančního výboru) před-
nesl závěry z jednání výboru a návrh rozpočtu MČ
na rok 2005. Informoval o konkrétních úpravách ko-
nečného návrhu oproti předchozím čtením a konsta-
toval, že rozpočet je navrhován jako vyrovnaný.

Zastupitelstvo projednalo návrh starosty a sou-
hlasí, aby Úřad MČ požádal MHPM o účelovou do-
taci na realizaci dále uvedených akcí MČ pro rok
2005 z rezervy pro malé MČ:

500 000,- Kč na opravu a vyčištění pomníků na
území MČ

11 700 000,- Kč na výstavbu MŠ
12 500 000,- Kč na realizaci projektu „Běchovické

parky“
8 000 000,- Kč na III. etapu rekonstrukce sportov-

ního areálu MČ – zateplení budo-
vy tělocvičny

2 000 000,- Kč na zalesnění ploch na území MČ,
které tvoří izolační pás mezi ko-
munikacemi (i navrženými) a obyt-
nou zástavbou (tyto prostředky již
MHMP přidělil a MČ bude žádat
o převedení do rozpočtu MČ).

Ing. Vondráček měl připomínku k číslům popis-
ným (zmatek na území MČ, kdy čísla popisná jsou
modrá a čísla orientační červená, k tomu mnozí
majitelé objektů mají instalována stará čísla popis-
ná červená). Z připomínky po diskusi vyplynul úkol
pro ÚMČ (tajemníka) projednat na MHMP možnost
sjednocení čísel popisných a orientačních s normá-
liemi hl. m. Prahy a požádat o dotaci na vyrobení
potřebného množství čísel.

Ing. Kočí měl připomínku k dotaci na zalesnění
a vznesl dotaz, zda jsou již určeny přesné lokality
a druhy dřevin. Starosta na tuto připomínku reago-
val tak, že je nutné k této otázce svolat schůzku
a za účasti odborníků se dohodnou přesné lokality
a konkrétní postup realizace.

Josef Jáchym (tajemník ÚMČ) přednesl zprávu
o systému přidělování dotací ze strukturálních fon-
dů Evropské unie. Zastupitelstvo MČ Praha-Běcho-
vice souhlasí s podáním žádosti o dotaci na reali-
zaci projektu „Revitalizace a rozvoj městské části
Běchovice – parkový a oddechový areál“ a projek-
tu „Mateřská škola s výukou cizích jazyků a Klub
mládeže MČ Praha-Běchovice“ z těchto fondů.

Ing. Vondráček informoval o jednání s firmou
SAOS spol. s r.o., na kterém byl přijat závěr, že
SAOS spol. s r.o., do konce měsíce března 2005
připraví pro zastupitele MČ zprávu, kde bude vy-
specifikováno, jakým způsobem a v jakém časovém
rozvrhu budou pokračovat práce na rekonstrukci
objektu „Stará pošta“. Současně informoval o sku-
tečnosti, že byl dne 22. 2. 2005 zamítnut návrh na
kolaudaci části výše uvedeného objektu pro provo-
zování klubové činnosti (tato skutečnost bude mít
dopad na činnost občanského sdružení „Nepose-
da“).

Ing. Santolík informoval zastupitele o nutnosti za-
jistit náhradní prostory na činnost občanského sdru-
žení „Neposeda“ a upozornil na jediný vhodný prostor
pro provozování této mimoškolní činnosti pro mlá-
dež, a to v zasedací místnosti Úřadu MČ. Slečna
Zajacová konstatovala, že prozatím s firmou SAOS
spol. s r.o. na toto téma nejednala, že se teprve na
tomto zasedání dověděla, že nelze klubovou činnost
provádět na „Staré poště“.

Výbor pro výchovu a vzdělávání (p. Sladký), po
dohodě s občanským sdružením „Neposeda“ navrh-
ne způsob provozu.

Ing. Santolík informoval o investičních akcích
OMI MHMP v roce 2005 na území MČ Praha-Bě-
chovice:
– kontrola stavu dešťové kanalizace včetně vypra-

cování návrhu oprav a rozpočtu nutných nákladů
– nutné opravy dešťové kanalizace
– dokončení chodníku k nádraží – mezi Běchovi-

cemi I a II (prozatím chybí souhlas vlastníka části
pozemku pí. Jirešové)

– realizace chodníku z ulice V Okálech k potoku
– stavba chybějícího veřejného osvětlení u někte-

rých komunikací v MČ
– případně další komunikace

Celkový plánovaný objem nákladů se pohybuje
mezi 13 000 000,- Kč až 13 500 000,- Kč.

Z JEDNÁNÍ 28. ZASEDÁNÍ ZMČ
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Pan Sladký (výbor pro výchovu a vzdělávání) in-
formoval o průběhu a závěrech jednání výboru, pře-
devším o zápisu do 1. třídy ZŠ a o kritériích na při-
jímání dětí do MŠ.

Ing. arch. Bubník (komise výstavby) informoval
o jednání komise ve věci návrhů změn územního
plánu. Zastupitelstvo MČ Praha-Běchovice souhla-
sí s návrhem komise výstavby, aby byly vypuštěny
z návrhů na změny územního plánu ty pozemky,
u kterých není v zájmu MČ, aby na nich tyto navr-
žené změny proběhly. Důvodem jsou záměry MČ
v oblasti směny pozemků pro budoucí zajištění pro-
tihlukových valů a zalesnění u nově budovaných
komunikací.

Dále informoval o žádosti TJ Sokol Běchovice II
o souhlas s dodatečným povolením stávajících ob-
jektů na pozemku parc. č. 921 a 935 - „Sportovní
areál Na Korunce“. Zastupitelstvo akceptuje žádost
ze dne 9. 2. 2005 o závazné stanovisko k „legaliza-
ci objektů a sportovních zařízení ve Sportovním
areálu Na Korunce v plném rozsahu a zmocňuje sta-
rostu k udělení souhlasu.

Zástupce firmy Eurotel Praha zhodnotil záměr
na výstavbu základnové stanice ve vytypovaných
lokalitách na území MČ. Ing. Kočí požádal o pro-
jednání v komisi životního prostředí s tím, že se
závěry hodnocení komise bude Zastupitelstvo MČ
seznámeno na příštím zasedání.

Připomínky občanů

p. Syrovátka
– připomínka k počtu zasedání ZMČ v roce 2005.

Apeloval na zastupitele, aby byla zachována čet-
nost zasedání jako v minulých letech. Starosta kon-
statoval, že v případě nutnosti projednání důležité
záležitosti není problém svolat mimořádné zasedá-
ní a věc urychleně projednat. Občané jsou vždy včas
(14 dní před zasedáním) informování o konání ta-
kového mimořádného zasedání na úřední desce Úřa-
du MČ a na www stránkách (www.praha-bechovice.cz).

– vyslovil nesouhlas se záměrem umístit 40 m
vysoký stožár firmy Eurotel na pozemku v blízkosti
nádraží a současně vyzval Ing. Kočího (předsedu
komise životního prostředí), aby komise řádně po-
soudila tento záměr. Pan Kočí přislíbil důsledné pro-
jednání žádosti firmy Eurotel v komisi ŽP.

– měl dotaz na předsedu výboru pro výchovu
a vzdělávání pana Sladkého, zda je zákonem sta-
novena povinnost docházky dětí do posledním roč-
níku MŠ před nástupem do školy. Pan Sladký a pan
Jáchym podali vysvětlení, že zřizovatel (MČ) je ze
zákona povinen zajistit, aby všechny děti, které jsou
v posledním ročníku MŠ před nástupem do ZŠ, byly

do školky umístěny a tuto navštěvovaly zdarma
(i za cenu umístění dítěte ve školce u jiné MČ).

– měl dotaz na starostu, zda jde možné, aby si
obec stanovila priority při udělování účelových dota-
cí od hl. m. Prahy. Starosta informoval, že tyto prio-
rity nelze ovlivnit.

– upozornil na skutečnost, že pozemek parku
u pomníku v Běchovicích II není stále ještě ve sta-
vu, který by odpovídal významu tohoto místa. Sta-
rosta přislíbil, že ÚMČ zajistí úklid parku Manželů
Kotrbových do konce měsíce dubna 2005 tak, aby
byl důstojným pietním místem.

– žádal o informaci, jakým způsobem je řešen úkol
pátrání po pamětní desce na památku p. Hejduka.
Starosta informoval, že pátrání po pamětní desce je
neúspěšné a že přichází v úvahu už pouze výroba
kopie této desky. Vyzval přítomné k pomoci při zís-
kávání informací o tom, jak deska vypadala, aby
mohla být opět vyrobena (např. fotografie pamětní
desky).

p. Balík
– upozornil na chybné dopravní značení v ulici Dol-

nopočernické u zpomalovacích prahů.
– měl poznámku pro komisi ŽP (Ing. Kočího), aby

při posuzování žádosti firmy Eurotel brala v úvahu
možné dopady provozu základnové stanice na ob-
čany bydlící v okolí.

– měl dotaz na Ing. Kočího – co se děje se dře-
vem z pokácených stromů na základě povolení ÚMČ.
Ing. Kočí odpověděl, že stromy jsou káceny na zá-
kladě žádosti majitelů pozemků (tedy i stromů) a dře-
vo si tito zpracovávají sami.

sl. Zajacová
– požádala o projednání žádosti o grant, kterou

předložila na ÚMČ. Pan Sladký nedopatřením tuto
žádost opomněl předložit na jednání výboru pro vý-
chovu a vzdělávání dne 23. 2. 2005 a přislíbil její
projednání na dalším výboru s tím, že po přečtení
žádosti došel k předběžnému závěru, že zřejmě ne-
bude nic bránit tomu, aby byl grant na činnost ob-
čanského sdružení „Neposeda“ přidělen.

p. Kolář
– měl připomínku k provedenému měření hluku na

základě petice občanů Běchovice II (hluková zátěž
z komunikací). K této připomínce dostal od tajem-
níka ÚMČ informaci, že výsledky měření, která pro-
bíhala na základě žádostí ÚMČ jsou dle sdělení Hy-
gienické stanice hl. m. Prahy v souladu s platnými
předpisy a o objektivnosti provedených měření je
možné se přesvědčit prostudováním podrobného pro-
tokolu o provádění měření, kde jsou uvedeny i kli-
matické podmínky a četnost měření.

Ze zápisu Josefa Jáchyma
připravil pro ŽB Jan Jech
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I loupežným přepadením lze
částečně předcházet

Případ z počátku měsíce ledna letošního roku
týkající se loupežného přepadení starší ženy v tu-
nelu pod vrchem Vítkov svědčí o stále aktuálním
tématu tohoto druhu trestné činnosti, která v posled-
ních patnácti letech zaznamenala, dle policejních
statistik, takřka pětinásobný nárůst.

Nebezpečnost této trestné činnosti není spatřo-
vána pouze v násilí, které je jedním z průvodních
znaků, ale též se skutečnosti, že zde pachatel úto-
čí na základní práva člověka, jimiž je osobní svobo-
da a lidská důstojnost. I tento případ je dokladem
faktu, že pachatel loupežného přepadení zpravidla
bývá silně sociálně narušenou osobností vyznačují-
cí se agresí a bezcitností. Vždyť i tentokrát došlo
k odcizení jen velmi malé finanční hotovosti a dal-
ších předmětů denní potřeby, pro pachatele takřka
bezcenných. I přes výrazné zlepšení vztahu policie
a veřejnosti je třeba i nadále využít značné krimi-
nální citlivosti občanů k násilné trestné činnosti
a rozvíjet preventivní programy především v oblas-
ti situační prevence, k posílení znalostí občanů
o možnostech předcházení procesu viktimizace.
(dopouštění se trestné činnosti – pozn. red.)

Je třeba mít na paměti různorodost přípravy i způ-
sobů páchání loupežných přepadení, kdy pachatelé
mnohdy vyhledávají vhodné podmínky k jejich spá-
chání, tipují oběti, připravují nástroje či jednají bez
přípravy v kteroukoliv denní i noční dobu. Vždy je
tedy třeba si uvědomovat, že i samo chování obča-

PREVENCÍ PROTI KRIMINALITĚ

JAKÝ BYL KARNEVAL

Jarní sluníčko zvolna nakukovalo do sálu tělo-
cvičny, která se v sobotu 13. března naplnila pestro-
barevnými maskami. Bylo příjemné pozorovat malé
králíčky, kočičky, princezny, jak se prodírají mezi
většími piráty, čarodějnicemi a téměř dospělými vo-
jáky a podivnými ženštinami. Během odpoledne při-
pravili zástupci ÚMČ Praha-Běchovice a členové
TJ Sokol Běchovice několik soutěží pro zpestření
programu. Namotávání bonbónů, kousání perníku,
hledání stejných obrazců sledovalo z povzdálí množ-
ství rodičů a příbuzných.

S novou taneční
skladbou se před-
vedla děvčata, kte-
rá připravuje paní
Kamila Sviderská.
Odpoledne uběhlo
velmi rychle a nám
zbyly jen hezké
vzpomínky a něko-
lik fotografií. Dětem
pak hezké ceny, vel-
ké množství veliko-
nočních vajíček.
Vždyť to byl jarní
karneval,  kterým
jsme společně přiví-
tali to krásné roční
období.

Další akcí pro naše nejmenší bude Dětský den
v Kuťatech, na který chystáme nemálo překvapení.
Těšte se už nyní na začátek června.

Jan Jech
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nů je jedním z důvodů, proč se následně stávají
oběťmi trestné činnosti. Na mysli mám především
nevhodné upoutávání pozornosti zdržováním se na
odlehlých místech nebo lehkovážné a neskrývané
nakládání s finanční hotovostí. O dalších možnos-
tech ochrany a obrany se s námi podělí JUDr. To-
máš Koníček, pracovník ministerstva vnitra, který
se prevencí zabývá dlouhá léta.

Jejím základem je nedávat potenciálním pacha-
telům svým vlastním chováním podnět k trestné čin-
nosti, tedy:
• Vyhýbat se temným zákoutím, odlehlým uličkám,
nepřehledným parkům či nedostatečně osvětleným
prostorám. Využívat místa, kde se zdržuje dostatek
lidí.
• Při nutném návratu v pozdních večerních či noč-
ních hodinách ze zaměstnání, z divadla nebo z ná-
vštěvy u známých by měly, zejména ženy a dívky,
mít doprovod.
• Opatrnost je také prevencí.
• Při přímém ohrožení se snažte zachovat klid,
zhodnoťte si situaci. K odvrácení útočníka je možné
využít i osobní ochranné prostředky – osobní alar-
my, paralyzéry. Manipulaci s uvedenými prostředky
si předem nacvičte.

Z preventivní přednášky Policie
ČR v ZŠ Praha-Běchovice.

•  Neustále věnujte po-
zornost svým osobním
dokladům, cennostem,
kabelce či tašce.
•  Nechlubte se svými
majetkovými poměry.
•   Pokud vidíte, že někdo
jiný potřebuje pomoci,
neváhejte a podle svých
věkových a zdravotních
dispozic pomozte. Nikdy
nevíte, kdy budete potře-
bovat pomoci příště vy.
Pomocí může být i to, že
přivoláte odbornou pomoc
(Policie ČR 158, městská
policie 156, z mobilu 112)
a dále, že budete nápo-
mocni svědectvím o lou-

pežném přepadení orgánům činným v trestním řízení.
• Každé, byť jen podezření, oznamte policejním or-
gánům, můžete tím zachránit příští potenciální oběť.
• Nikde na světě se policie neobejde bez aktivní
spolupráce s veřejností, a proto jí důvěřujte.

pprap. Bibiana Fuchsová,
PIS OŘP Praha 3

stavební systém ECOTON (dovoz Německo) velmi výhodné ceny,
POROTHERM, THERMBLOCK dále YTONG, PORING, veškeré cihly, překlady,
stropní systém MIAKO a HURDIS – slevy až 20%
řezivo latě, prkna, trámy, fošny, krovy na zakázku
střešní tašky BRAMAC, KM BETA, TONDACH a ostatní systémy (plech, lepenka)
cement, vápno, malty, omítky, betony, štuky, lepidla, sádry, sanační omítky, keraštuk,
penetrace KNAUF, BUILDING – slevy až 15%
tepelné izolace ORSIL, ISOVER, polystyren, lepenky, tekuté lepenky – slevy až 15%
barvy, ředidla, akrylát, PU pěny, silikáty DEN BRAVEN – slevy až 10%
dveře, okna, zárubně, hutní materiál, bet. sítě, žebírková ocel – slevy až 10%
kompletní sádrokartonový systém KNAUF – slevy až 15%
vnitřní a fasádní barvy PRIMALEX – slevy až 10%
betonové dlažby a obklady, keramické dlažby a obklady – slevy až 10%
velký výběr nářadí, žebříky, ochranné pomůcky aj. – slevy až 10%
ztracené bednění, betonové tvárnice, plotové prvky, obrubníky
komínový systém SCHIEDEL – slevy až 10%
střešní okna VELUX, PRIMA FENESTRA – slevy až 10%

(slevy z ceníku výrobců)
+ rozvoz materiálu LIAZ s HR, IVECO s HR
+ kompletní zásobování staveb a kamionové dodávky
+ základní slevy pro staveb. Firmy a individuální slevy dle domluvy ve stavebninách

STAVEBNINY STAKO
Sulovická 1234, Praha 9-Újezd nad Lesy

Tel: 281 972 245-6, 724 271 834, 728 874 254
e-mail: stako@volny.cz

Akce DUBEN:

®



6

O PŮVODU JMÉNA BĚCHOVICE

RAIFFEISEN REALITY

Praha 9-Běchovice
PRODEJ BYTŮ v novém

bytovém projektu u Sadu běžců:
74 bytových jednotek od 1 – 4+kk
zahájení výstavby v nejbližší době

garážová stání, terasy, balkóny
předzahrádky

Cena: od 29 500 Kč/m2

Kontaktujte výhradního prodejce
a vyberte si z ten váš

WWW.RAS.CZ
Raiffeisen a.s. – Reality, Dlouhá 26, Praha 1

Tel. 224 816 891-3, Fax 224 816 890
jelinkova@pha.ras.cz

Ve své knize „Místní jména v Čechách“ uvádí
Dr. Antonín Profous původ města Běchovic takto: Běch
byla asi původně zkratka jména Bělec, Běhan. Příjmení
Běch je doloženo z roku 1380, kdy žil v Polepích Prokop
Běch. Založení obce lze předpokládat do doby, kdy
jednotlivá sídliště byla nazývána dle stařešiny rodu.

V knizeVáclava Vladivoje Tomka Děje království
českého jsou v doložené mapě Běchovice uváděny již
v polovině 12. století (za župního zřízení).

První písemná památka o Běchovicích se nám za-
chovala v listině Anežky z roku 1228 potvrzená pa-
pežem Řehořem IX. ze dne 2. června roku 1229,
v níž je uvedena mezi dvanácti vesnicemi náležejícím
ke statkům jeptišek řádu sv. Benedikta na Pražském
hradě i naše obec Běchovice.

Kostel sv. Jiří byl v pořadí druhým kostelem na Praž-
ském hradě. Založil ho kníže Vratislav I. (921). Tento
kostel zcela přestavěl. Jeho sestra Mlada založila při
tomto kostele nejstarší ženský benediktinský klášter
v Čechách a stala se jeho první abatyší.

Další zmínky nalezneme roku 1353 im curiam
(o historii) Walhendorf, (in Walendorf nebo Walhendorf),

což by se dalo přeložit jako Wahlhendorf-Wahl-Vlach +
Dorf = ves, což je buď Vlachova ves nebo ves, v níž
bydlí Vlaši (Italové) – 1386 in villa Biechowice, 1435 na
dvoru v Běchovicích, 1448 z Běchovic, 1654 Biecho-
vicze (Berní rula).

Ve 14. století, kdy se ves uvádí jako Waldendorf nebo
Walhendorf neboli česky Vlachovice, zde bylo několik
dvorů pražských měšťanů. U dvou z nich, ležících
u silnice z Prahy do Úval, vznikly časem tvrze.

První tvrz, doložená v novoměstském manuálu pro
období před rokem 1413, stávala pravděpodobně na
místě dnešního hostince Na Staré poště (čp. 1). Jejím
prvním známým majitelem a snad i stavebníkem byl
významný staroměstský měšťan Johánek Ortlův zvaný
Domšík od Bílého zvonu na Staroměstském náměstí
(čp. 605). Když byl Johánek Domšík jako přední stou-
penec české strany na rozkaz německých konšelů na
Staroměstské radnici roku 1413 popraven, přešel ro-
dový majetek na jeho manželku Markétu. Po její smrti
v roce 1417 na její syny Janka a Václava – pozdějšího
pražského kanovníka.

V roce 1421 Staroměstská rada zkonfiskovala oběma
bratrům, kteří mezitím odešli do emigrace, jejich
majetek (také v Běchovicích), a předala jej staro-
městskému měšťanovi Václavu Bílému. Po jeho smrti
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koupil v roce 1427 tuto běchovickou tvrz se dvorem
novoměstský měšťan Jan Holý z Příkopů, jinak zvaný
Janek Puškařík. Ten ho užíval zřejmě až do své smrti.
Jeho manželka Ofka zdejší poplužní dvůr držela až do
roku 1455, kdy ho král Ladislav jako odúmrť po Domší-
kovi daroval Janovi ze Zbyslavice. Tvrz zřejmě zanikla
v době husitských válek.

Dvůr pak patřil několika vlastníkům. Roku 1568 ho
od Vojtěcha z Vřesovic zakoupila vdova Salomena
Zápská ze Záp pro své syny a patřil k Dubči. Zápští
dále rozšiřovali svůj majetek, neboť v roce zakoupili
dědiny k Dubečku, roku 1585 Koloděje a Stupice
a v roce 1588 Kyje. Posledním držitelem běchovického
dvora byl Adam Záp ze Záp.

Druhá běchovická tvrz, zmiňovaná v písemných
pramenech teprve roku 1543 stála pravděpodobně na
území dnešního statku (čp. 2). Původně zde měl dvůr
pražský měšťan Mikuláš Fridinger, který ho vlastnil
podle nejstarší staroměstské knihy od roku 1332. Jeho
syn Smil, zvaný Štědroň, pobýval často v Běchovicích
a kolem roku 1348 zdejší vesnici rozšířil.

V roce 1353 se stal majitelem staroměstský měšťan
Jan Litoměřický, později Jindřich, syn kramáře Seidla,
který tento poplužní dvůr směnil za dvůr na Sobíně
s klášterem svaté Kateřiny na Novém Městě pražském.
(Klášter sv. Kateřiny panen řádu poustevničního
sv. Augusta založil král Karel IV.  V roce 1355 na pa-
mátku šťastně vyhrané bitvy u San Felice v Lombardii
ve svátek této světice.)

Po sekularizaci (zesvětštění, předání do světských
rukou) na počátku husitských válek se zde vystřídalo
několik držitelů a v té době byla patrně i vystavěna
tvrz. Do roku 1437 byli zdejšími držiteli Šimon z Knína,
Jan Surový z Královic a také Tůma Penízek, který tuto
část Běchovic vrátil v roce 1439 klášteru sv. Kateřiny.
Tvrz pak v roce 1508 Jiřík Kopidlanský z Kopidlna vypálil
a ta zůstala od té doby pustá.

Kopidlanský z Kopidlna pocházel ze zemanského
rodu a ve své době byl nejodvážnější vůdce zbojníků.
Ve své tlupě měl údajně 200 jízdních a 100 pěších
zbojníků. Přepadával pražské měšťany a ničil jejich
majetky. Mstil se za smrt bratra Jana, který v souboji
zabil Cukra z Tamfeldu. Byl zajat a  na Staroměstské
radnici odsouzen a popraven. Později vydal král
Vladislav prohlášení, že Kopidlanský přes všechny své
činy byl v právu, neboť jeho bratr byl šlechtic a radnice
neměla právo jej popravit

V roce 1584 daroval část Běchovic, která byla dosud
v držení kláštera sv. Kateřiny, císař Rudolf II. Janu
Skalskému z Dubu a na Slušticích, který byl císařským
radou a prokurátorem království českého.

Zpracoval Zdeněk Váňa

Vzhůru do Evropy (snové vyprávění)

Tak si teda představte: jednoduše jsem se v mládí
rozhodl, že budu cestovat, ale mělo to jeden háček,
neměl jsem peníze. Proto jsem od časného junáctví
začal šetřit na velikou cestu po Evropě. Plahočen tou-
hou po penězích jsem se po nocích vláčel krutými bri-
gádami a všemožně jsem se snažil vydělat ty magické
papírky. Nebylo to zrovna jednoduché, ekonomika na-
šeho státu byla velmi oslabená a zaměstnavatelům se
nechtělo platit. Snažil jsem se peníze hledat na ulici,
ale k mému údivu tam žádné nebyly, a tak mi nezbylo
nic jiného, než čekat do zdatného stáří, kdy budu mít
něco našetřeno.

 A je to tady! Stáří se dostavilo, mé prázdné konto
se dostatečně naplnilo a já mohu zvolat: „Vzhůru do
Evropy! “

Má první cesta byla do známé české cestovní kan-
celáře ČEDOK, kde jsem hodiny vybíral zájezd. Můj
zrak se upřel v katalogu na městečko San Merkvap.
Podle prezentace cestovní kanceláře to bylo útulné,
světem zapomenuté městečko na jihu ostrova Kvap
v Jadranském moři, kam obyčejná noha Evropana vkro-
čí jednou za dvanáct let. Toto místečko mne okamžitě
zaujalo a já běžel k okénku, kde seděla sympatická,
mladá dívka, zaplatit a zamluvit letní termín dovolené
v tomto koutku světa. Po sdělení kam chci jet, se ona
dívka v poloúsměvu zarazila a po chvíli se zeptala:
„Myslíte to vážně?“ „Ano“, odpověděl jsem a bez další-
ho přemýšlení jsem jí dal peníze.

Uplynul čas a nastala ona, dlouho očekávaná ces-
ta. Po sbalení nejnutnějších věcí jsem vyrazil na le-
tiště, kde bylo připravené letadlo cestovní kanceláře.
Sedl jsem si na kožené sedadlo ve velké hale Ruzyň-
ského letiště a očekával jsem čas, kdy budu moci
nastoupit do krásného malého letadla. Když nastala
chvíle nástupu, tak bylo hlášeno v letištním rozhlase,
že pro nepřízeň počasí na ostrově se let o hodinu po-
souvá. Za hodinu ke mně přišla delegátka Čedoku,
aby mi smutným hlasem sdělila, že ostrovem otřáslo
silné zemětřesení a není možné zájezd uskutečnit.
Zkroušeně jsem odjel domů a můj sen se rázem roz-
plynul v troskách spadlých stromů a zničených pří-
bytcích domorodců. Za týden mi od solidní cestovní
kanceláře přišel dopis, v němž stálo, že si ve stejné
ceně mohu vybrat jiný zájezd, a tak jsem na konec
skončil na Řeckém ostrově Corfu, kde bylo také nád-
herně.

Pavel Strejček

LITERÁRNÍ KOUTEK

Důležitá telefonní čísla: Stanice Policie Újezd nad Lesy 281 973 144
Tísňové volání Policie ČR 158
Městská Policie - inspektor Bureš 731 340 595
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Škola v březnu
• První březnový pátek
a pondělí proběhl zápis dětí
do mateřské školky. Proto-
že maximální kapacita
školky je 30 žáků a uvolni-
lo se 7 míst, mohli jsme
z 23 zájemců přijmout jen
7 dětí. Při výběru bylo pou-

žito bodové ohodnocení, které zohlednilo věk dítě-
te, jeho bydliště, zda rodiče nejsou na rodičovské
dovolené s jiným dítětem a zda má dítě sourozence
v naší škole. Pravidla byla rodičům známa předem
a byla diskutována i na komisi pro výchovu a vzdělá-
vání. Věřte, že lidsky chápu problémy rodičů nepři-
jatých dětí, ale v současnosti nemám možnost jak
jim pomoci. Jediným skutečným řešením do bu-
doucna je realizace plánované nové mateřské škol-
ky.
• Děkuji paní Věře Santolíkové za pásmo exkurzí
do místní knihovny pro naše žáky – od těch nejmen-
ších v mateřské školce, až po ty nejstarší. Program
exkurze je vždy dokonale připraven a přizpůsoben
věku dětí a u žáků se setkává s mimořádným ohla-
sem. V době televize, počítačových her a internetu
lze považovat přitažení dětí ke knize za malý zázrak.
Díky!
• Všem, které čekají 18. dubna přijímací zkoušky
přeji hodně štěstí a pevné nervy. Celá škola vám
drží palce!

Jménem celé školy
přeje krásné jaro všem čtenářům ŽB

Jaroslav Svátek

Většina lidí je slaví dodnes, ale najdou se i lidé,
kteří si myslí, že jakékoliv svátky jsou ztráta času
a nevidí v nich žádný přínos.

Ale každému svátku vděčíme za to, že můžeme
opustit svět počítačů, techniky a práce. Vyjít do pří-
rody, užít si radosti, nebo být jenom doma a malo-
vat vajíčka, plést pomlázky. Prostě si v klidu a po-
hodě užít příchod jara.

Málokdo si dokáže představit běžný život v době,
kdy lidé neznali ještě žádné novodobé vymoženos-
ti. Ty dlouhé večery při svíčkách a velkou radost z
konečně ustupující zimy. Lidé se na tyto svátky dlou-
ho těšili a připravovali.

V dnešní době by se všichni, kteří svátky odsu-
zují, měli aspoň jednou na tyto tradice podívat z ji-
ného úhlu a pojmout to jako příležitost být se svou
rodinou, přáteli a prožít s nimi radost z příchodu jara.

Matěj Šiška, 9. třída

Dne 8. března jsme se vydali s družinou do míst-
ní knihovny. Mile nás přivítala paní Santolíková, kte-
rá se o všechny knihy stará. Děti se od ní dozvěděly
vše, co je zajímalo. Teď už víme, že jsou knihy roz-
dělené podle žánrů a že se do polic řadí podle abe-
cedy. Také jsme zjistili, že všechny knihy, které jsou
v naší knihovně, si můžeme vyhledat na internetu.

Samozřejmě jsme si prohlédli plno hezkých kní-
žek. Z knihy Boříkovy lapálie nám paní Santolíková
kousek přečetla. Děti s nadšením poslouchaly a z je-
jich tváří se dalo poznat, že se jim to moc líbí. Bylo
nám líto, že už je tolik hodin a musíme odejít zpátky
do družiny. Odnesli jsme si sladká lízátka a hezké
zážitky. Za všechno bychom chtěli moc paní Santo-
líkové poděkovat.

Radka Žaloudková, vychovatelka ŠD

V pondělí 21. 3. 2005 jsme s dětmi z 1. a 2. třídy
navštívili místní knihovnu. Paní Santolíková pro nás
připravila dvě pohádky z knížky Karla Čapka Poví-
dání o pejskovi a kočičce. Děti se upřímně bavily nad
rozmanitými rekvizitami a pozorně naslouchaly. Na
rozloučenou jsme ještě dostali obrázky z předvede-
ných pohádek a slíbili si, že tato návštěva nebyla
poslední.

Děkujeme za pěkně připravený program a za vel-
mi příjemně strávený čas.

Za kolegyně ze ZŠ Alena Silovská

Umět si vybrat něco zajímavého ke čtení a se
zájmem strávit chvíle nad knihou se už sice trochu
vytrácí ze života naší mládeže. Ale o tom, že to
ještě není tak hrozné, nás děti přesvědčily na břez-
nových hodinách literární výchovy a čtení.

Některé třídy navštívily místní knihovnu, jiné si
připravily krátké povídaní o své oblíbené knížce na
hodiny věnované besedě „Co rád čtu, aneb má nej-
oblíbenější kniha“. Některé práce byly velmi pěkné
a staly se snad dobrou inspirací pro další čtenáře
a možná získaly zájem i nějakého nečtenáře.

Zdenka Svátková

O historii Blaníku si povídala paní Santolíková se žáky 4. třídy.

VELIKONOCE...

MĚSÍC KNIHY A INTERNETU
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Zima přichází do tohoto kraje brzy a zcela neče-
kaně. Až když spadnou první sněhové vločky, na-
bývá však zima toho pravého kouzla. Sněhové ob-
láčky se pomalu a lenivě snášejí na půdu, která je
po chvilce jako pocukrovaná.

Po delší chvílí hustého chumelení se začnou
mechové polštáře přikrývat bílou peřinou. Broučci
se zavrtají ještě hlouběji do svých úkrytů, aby je
paní Zima nezastihla. Zima přijíždí do kraje na svém
bílém koni, který zlehka dopadá na lesní půdu. Za-
nechává za sebou ledovou krupici, která za chvíli
zdobí všechno listí i větvičky. Jinovatkou posype
také stébla trav, která zvědavě vykukují za pařezy.

Všechny rostliny i živočichové se paní Zimy bojí.
Jen nebojácný potůček si stále zurčí, bublá a kloko-
tá, jako by se nechumelilo. Paní Zima ho za jeho
statečnost odmění ledovým kabátkem. Traviny smá-
čené v ledovém potůčku vytvářejí čarokrásné prů-
zračné rampouchy. Jehlice boroviček i jedlí si ob-
lékly ty nejteplejší sněhobílé kabátky, které sehnaly.

Po návštěvě paní Zimy je již všude ticho a klid,
jen potůček stále vesele a neúnavně zvoní na ram-
pouchy a zpívá bublavou písničku, která se nese po
celém kraji až do polí.

Romana Šindelářová, 8. třída

TAJEMSTVÍ POUŠTĚ A PYRAMID

V pátek 26. února se vydala naše 6. třída na
návštěvu Náprstkova muzea. Už venku nás zaujal
medvědí totem, který nás vítal u vchodu.

Paní průvodkyně nás nejprve zavedla do sálů, kde
byla zrovna výstava o pyramidách a různých vyko-
pávkách v Egyptě. Při této práci pomáhají i Češi.
Někteří z nich jsou významní odborníci, kterým se
pak může říkat egyptologové. Nejznámějším z nich
je asi profesor M. Verner, který o svých objevech
také vyprávěl v televizi.

Díky modelům pyramid jsme lépe pochopili i uči-
vo dějepisu. A víte, proč mají pyramidy stupňovitý
povrch? Napodobuje to obrovské schodiště, po kte-
rém vystupuje duše panovníka. (Existuje však prý
ještě několik jiných vysvětlení). Viděli jsme i ala-
bastrové mističky a pohárky. Zajímavé byly i nádo-
by na pivo, které se prý tehdy vyrábělo z chlebo-
vých placek.

Pak jsme si ještě povídali o zakladateli muzea
Vojtovi Náprstkovi a prošli jsme i část stálé expozi-
ce (o Austrálii a Oceánii).

Andrea, David, Šárka, Tereza, Bára, Daniela,
Petr, Nikola, Pavel, Kristýna a další

Dne 28. února navštívila školní družina starostu
MČ Praha-Běchovice Ing. Santolíka. Pan starosta
uvítal děti v zasedací místnosti, kde se konají ve-
řejná zasedání. Děti se dozvěděly plno věcí, ale také
to, co se plánuje na nejbližší roky. Družinové děti si
připravily pro pana starostu písemné otázky. Rád jim
na všechny odpověděl. Na konci besedy čekalo na
děti menší občerstvení (čaj a bonbóny). Rádi bychom
panu starostovi za pěknou besedu s dětmi poděko-
vali.

Katka Zemanová, vychovatelka ŠD

Sedmáci pěstují tabák, a to nejen doma, ale i ve škole.
Co to je za pořádek, pomyslí si kde kdo.

Ale pozor. Sedmáci se ve škole neučí kouřit, ale snaží
se vypěstovat vlastní „měřící stanici“. Na listech rostlin
nikoliane tabacus budou sledovat výskyt skvrn, měřit
jejich velikost a to vše budou dávat dohromady spolu
s údaji získanými sledováním provozu na ulici Česko-
brodské. Jak to spolu souvisí? Docela jednoduše. Ško-
la se přihlásila do celostátního projektu „Ozón“, kterým
se sleduje rozšíření přízemního ozónu v ovzduší. Pří-
zemní ozón člověka, zvířata ani rostliny nechrání, ale
naopak mu ubližuje. Až zjistíme, jak to v Běchovicích
s ozónem vypadá, rádi vás s tím seznámíme.

Eva Stračevská

Na několik minut si děti vyzkoušely práci zastupitelů

V malé zasedací síni čekalo na žáky malé občerstvení

ABUSÍR

KRÁLOVSTVÍ LEDU A SNĚHU

V ROLI ZASTUPITELŮ

PROJEKT „OZÓN“
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Pronajmeme
 v Běchovicích II samostatný

skladový
a manipulační prostor
s elektrickou ostrahou.

Velikost cca 80 m2

 6 000,- Kč měsíčně
Dohoda možná

     Kontakt: 602 663 354
Jakub Hozman
Nad Nádražím 447
Praha-Běchovice
190 11

MĚSTSKÁ ČÁST PRAHA 21
odbor životního prostředí a dopravy

Staroklánovická 260, 190 16 Praha-Újezd nad Lesy

Městská část Praha 21 – odbor životního prostře-
dí a dopravy, jako příslušný silniční správní úřad
podle ustanovení § 40, odstavec 5, zákona číslo
13/1997 Sb., o pozemních komunikacích, ve znění
pozdějších předpisů (dále jen zákon)

vyzývá
podle ustanovení § 25, odstavec 11, zákona číslo

13/1997 Sb., o pozemních komunikacích, ve znění
p. p., vlastníky nepovolených reklamních zařízení
zřízených resp. provozovaných na místních komu-
nikacích v Praze 21 bez povolení ke zvláštnímu
užívání komunikace k jejich

odstranění.
Jedná se o reklamní zařízení, která jsou neopráv-

něně umístěna na místních komunikacích nebo je-
jich součástech a příslušenstvích. Vlastníci těchto
reklamních zařízení, pokud neprokáží příslušnému
silničnímu správnímu úřadu jejich řádné povolení,
jsou povinni je neprodleně odstranit po zveřejnění
výzvy k odstranění na úřední desce Městské části
Praha 21, tj. dnem 22. 3. 2005, a to ve lhůtách sta-
novených zákonem.

Včas neodstraněná reklamní zařízení budou za-
kryta a následně odstraněna a zlikvidována, a to na
náklady vlastníka dotčené pozemní komunikace, na
které je reklamní zařízení neoprávněně umístěno.

Odstranění reklam a jejich likvidace bude prove-
deno bez ohledu na skutečnost, zda reklamní zaří-
zení bylo povoleno stavebním úřadem podle zákona
číslo 50/1976 Sb., ve znění p. p.

Ing. Miroslav Zicháček vedoucí OŽPD

ODSTRAŇTE REKLAMY

Již delší dobu jsou zřízena v MČ Praha-Běchovi-
ce stanoviště na tříděný odpad (sklo, papír, plasty)
v ulicích Do Říčan, K Železnici, Na Korunce, Do Pa-
nenek, Za Poštovskou zahradou a Dolnopočernická.

Bohužel někteří občané si tyto nádoby pletou
s kontejnery na odpad. Žádáme vás o spolupráci. Je
to problém nás všech. Ničíme si životního prostře-
dí, ve kterém žijeme my všichni. Je nutné správně
třídit odpad do příslušných nádob. Například nemí-
chat papír s různým komunálním odpadem nebo
dokonce likvidovat tímto způsobem odpad, který
nepatří do nádob.

MČ Praha-Běchovice v minulém roce instalovala
několik odpadkových košů, které jsou určeny k udr-
žení čistoty veřejných prostranství naší městské
části. Tímto vás upozorňujeme, že nejsou určeny
k odkládání domovního odpadu a zároveň vás žádá-
me o spolupráci při udržování pořádku v okolí těch-
to nádob.

Kamila Sviderská

SPRÁVNĚ TŘÍDIT ODPAD

Často můžeme vidět v kontejneru na papíry i domovní odpad

Kontejnery
 na velkoobjemový odpad

 budou přistaveny
na parkovišti u prodejny v Běchovicích I

a v ul. Václava Kovaříka
 u ulice Do Říčan

dne 9. dubna a 1. června.

V sobotu 9. dubna je možno
odevzdávat také větve z ostříhaných

stromů, které budou štěpkovány
 a kompostovány.



11

CESTOMÁNIE

Někteří lidé cestují, protože doufají, že v cizích ze-
mích zažijí něco neobyčejného. Cestovní kanceláře se
předbíhají v nabídkách nejrůznějších dobrodružství
a mnozí z nás jejich lákání rádi podlehnou. Úplně jiná
je moje kamarádka – ta totiž zažívá dobrodružství na
každém kroku, ba dokonce nemusí ani vytáhnout paty
z domova.

Nedávno jsem ji pozvala na návštěvu. Protože kdysi
jezdila pravidelně do Klánovic, velice ráda zvolila cestu
vlakem z Masarykova nádraží. Průvodčímu ukázala
tramvajenku a ten ji upozornil: „Musíte si v Počerni-
cích vystoupit!“ Eva se naštvala: „Proč bych vystu-
povala v Počernicích, když jedu do Kyjí?!“ „Do Kyjí?“
podivil se průvodčí. „A tímhle vlakem?“ Ano, jistě už
tušíte: chyba se stala na Masarykově nádraží. Vždy
se k nám jezdilo z 1. nástupiště, jenže teď tam stává
vlak do Lysé – a Evě stačila ke spokojenosti cílová
zastávka Kolín. Přijela k nám tehdy o několik hodin
později, ale bohatší o místopisné znalosti východních
částí Prahy.

Abych ji potěšila, vyprávěla jsem jí svůj zážitek. Také
jsem pospíchala a na tomtéž nádraží naskočila do vla-
ku na Český Brod, Kolín. V Kyjích jsem se hnala ke
dveřím. Pravda, lidé se na mne dívali dost s úžasem,
že chci vystoupit. Jenže vlak se řítil dál, světelný ná-
pis mi hlásal, že další zastávka je až v Českém Brodě.

A já jen s tramvajenkou a proti mně průvodčí. Byl las-
kavý – a taky mi něco vyprávěl. S manželkou měli líst-
ky do divadla a popuzeně odmítl dceřinu nabídku, že
pro ně přijede autem. Inu – železničářská pýcha! Po
představení, ale omylem nasedli do jiného vlaku, dojeli
do jakési díry světa, odkud nebylo spojení skoro žád-
né, a tak kolem půlnoci pokorně telefonoval dceři, aby
přece jen to auto nastartovala a zachránila je. Správně
se říká: „i mistr tesař se utne.“

A ještě poslední zážitek. Jeli jsme do Karlštejna
a mezi Berounem a Zadní Třebání výluka a „pendl“.
„V Řevnicích všichni vystoupit!“ volal průvodčí. „Na třetí
kolej přijede vlak z Berouna, který zde končí a pojede
zpět do Berouna!“ doplňoval nádražní rozhlas. Nastou-
pili jsme tedy, přišel průvodčí a aby se ujistil, že cestu-
jící do Prahy už jsou ve druhém vlaku, zeptal se: „Je tu
někdo z Berouna?“ „Já !!“ hlásila se úhledná stará paní
a přerušila živý rozhovor se svými spolucestujícími.
„A kam jedete?“ znejistěl průvodčí, když se dáma ani
náznakem nechystala opustit kupé. „No přece domů,
do Berouna!“ odpověděla dotčeně. Průvodčí jen mávl
rukou a odešel. Vlak se dal do pohybu.

Ano, cestování nám přináší mnoho zážitků a někdy
dost nečekaných. Snad proto cestujeme rádi. Jen aby
nám ten humor vydržel a potom zvládneme všechny
nástrahy.

Zdena Púčeková
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PORADNA PRO RODINU

Poradna pro rodinu, manželství
a mezilidské vztahy
Šromova 861, Praha 14-Černý
Most

tel.: 281 912 144, 731 056 738, 731 056 735,
731 063 278, e-mail: sromova@mcssp.cz

Nabízíme odbornou a bezplatnou poradenskou
a psychoterapeutickou pomoc v závažných život-
ních situacích, do nichž se může dostat každý díky
nečekaným změnám a zvýšeným nárokům života.
Zaručujeme diskrétnost a povinnou mlčenlivost.
Chcete-li, můžete vystupovat i anonymně.

POSKYTOVANÉ SLUŽBY:
Psychologické a psychoterapeutické služby
(tel.: 731 056 738, 281 912 144)

Stěžejní náplní Poradny je psychologické pora-
denství a krátkodobá, střednědobá i dlouhodobější
psychoterapie. Klient může přijít sám, s partnerem
nebo i celou rodinou. Poskytujeme tedy psychotera-
pii individuální, párovou a rodinnou. Dále nabízíme
možnost pomoci při uzavírání partnerských dohod,

předrozvodové, rozvodové i porozvodové dohody
upravující vztahy mezi jednotlivými členy rodiny,
dohody ohledně péče o děti, mediace vztahů.
Poradenství pro tzv. sexuální menšiny
(tel.: 731 063 278, glbti_poradna@centrum.cz)

Nabízíme bezpečné prostředí pro všechny, kdo
mají v oblasti individuální, partnerské, rodinné nebo
obecně mezilidské potíže spojené s homosexuální
či bisexuální orientací, transvestitismem (crossdres-
singem, transexualitou) transgenderismem, inter-
sexualitou (fyzickou pohlavní nejednoznačností). Na-
vštívit nás mohou nejen tito lidé samotní, ale také
jejich partneři, rodiče, sourozenci či jiní lidé, kteří
mají někoho takového ve svém okolí a potřebují si
o tom promluvit, získat informace apod., (v případě
potřeby též konzultace v anglickém jazyce). Dále
nabízíme sexuologické poradenství.

Individuální Relaxačně emancipační terapie
(tel.: 731 056 738, 281 912 144)

Přístup vychází ze vztahu mezi duševním a tě-
lesným napětím, když se podaří uvolnit jedno, uvol-
ní se i druhé, skládá se z 10 sezení. Cílem je posílit
klienta natolik, aby byl schopen samostatně a kom-
petentně řešit své problémy.

Na četné dotazy našich čtenářů přinášíme studii
budoucí mateřské školy, která by měla stát mezi
poštou a zástavbou za nově vybudovaným chodníč-
kem. Pohled na obrázek je od Českobrodské ulice,

za tímto objektem je fotbalové hřiště. Uvnitř stavby
by kromě mateřské školy měly být prostory i pro
mimoškolní činnost a několik bytů.
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Autogenní trénink
(tel.: 731 056 735)

Patří mezi léčebné psychoterapeutické metody
využívající relaxaci. AT navozuje dokonalé uvolně-
ní, intenzivní odpočinek tělesný i duševní, rychlé
osvěžení a obnovení sil. Napomáhá k rychlému usnu-
tí, vydatnému spánku a okamžitému probuzení v ur-
čený čas v plné svěžesti. Pomáhá ke zklidnění
a uvolnění při stresových situacích.

Rozšířené sociálně právní poradenství
(tel.: 731 056 164, 731 056 735)

Zejména v oblasti rodinného práva (vztahy
mezi manžely, rozvody, svěření dětí do péče,
spory ohledně otcovství, zúžení společného jmění
manželů, předmanželské smlouvy...) a občanské-
ho práva. Poradíme při sepisování návrhů a po-
dání k soudu. Poskytujeme poradenství v oblasti
dávek státní sociální podpory. Zprostředkovává-
me kontakty na další odborníky pro otázky týka-
jící se rodinného, manželského, par tnerského
a osobního života.

Poradna pro rodinu, manželství
a mezilidské vztahy

„PARTNER PRO VAŠI STAVBU“

S T A V E B N I N Y  K R U T S K Ý
ŠKVORECKÁ 871, ÚVALY 281 980 193–4, 602 384 790

www.krutsky.cz   e-mail: stavebniny@krutsky.cz
DOPRAVA  AUTY LIAZ S HR A MAN S HR

AKCE DUBEN:
**********************

!!! CEMENT 32,5 R 265,- Kč/q !!!
!!! CIHELNÉ BLOKY POROTHERM  SLEVA SKLAD 10% * !!!

!!! KOMPLETNÍ CIHLOVÝ SYSTÉM POROTHERM
VÝSTAVNÍ SLEVA 20% * !!!

!!! PŘESNÉ TVÁRNICE A PŘÍČKOVKY YTONG SLEVA 10% * !!!
!!! ASFALTOVÉ LEPENKY DECHTOCHEMA KRPA SLEVA 15% * !!!

!!! MALTY, BETONY, LEPIDLA PRINCE COLOR SLEVA 20% * !!!
!!! KOMÍNY SCHIEDEL SLEVA 10% * !!!

(KOMPLETNÍ KOMÍN)

!!! DALŠÍ  ZAJÍMAVÉ SLEVY – INFORMACE VE STAVEBNINÁCH !!!
* SLEVY PLATÍ Z CEN VÝROBCE

MONTÁŽ STŘEŠNÍCH OKEN VELUX ZDARMA (5% DPH)
!! OD 1.5. OTEVŘENO MIX CENTRUM FASÁDNÍCH OMÍTEK A BAREV !!

Jaký je váš názor na zřízení přechodu a svě-
telné signalizace na křižovatce ul. Českobrodská
a Mladých Běchovic?

Tak zní první námět diskuzního fóra na www.praha-
bechovice.cz. A nemusíte být internetovými odbor-
níky, abyste se do diskuze zapojili. Můžete napsat
i nám do Života Běchovic. Zajímavý příspěvek nejen
zveřejníme v příštím čísle, ale pokud si to budete
přát, umístíme jej i do diskuzního fóra na interneto-
vých stránkách naší městské části. Pomůžete tak
nejen sobě, ale i ostatním řidičům, kteří mnohdy lá-
teří v koloně před semaforem.

Samozřejmě není nutné psát pouze na jedno téma.
Jistě se najdou i jiná, možná i zajímavější. Neváhejte
a pište. Vaše reakce na život v Běchovicích, náměty
na reportáže, fotografie nebo literární pokusy můžete
odevzdat na sekretariátu ÚMČ, do schránky vedle
vchodu na místní úřad nebo poslat pomocí interneto-
vé adresy zb@jechsoft.cz přímo do naší redakce.

 Těšíme se na vaše příspěvky.
Jan Jech, redakce ŽB

ZAPOJTE SE DO DISKUZE
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Zubní ordinace
MUDr. Dušana Mesjara

Rád bych se touto cestou svým
klientům omluvil za komplikace
způsobené nečekaným uzavře-
ním mé původní ordinace.

Současně oznamuji,
že dne 1. května

otevírám novou ordinaci
v budově ZŠ
ulice Polesná

v Újezdě nad Lesy.
Bližší informace získáte

 na tel. 736 533 159.

Občanské sdružení SKOREC Praha, ve spolupráci
s místním petanquovým klubem OCELOVÁ KOULE,
pod záštitou pana starosty městské části Praha-
Běchovice, za sponzorského přispění Coca Cola ČR
a majitele hospůdky Ocelová koule, pořádají na za-
hájení petanquové sezony pro děti i dospělé, úplné
začátečníky i pokročilé, humorně laděné klání v pe-
tanque i kuličkách.

 JARNÍ KOULOVÁNÍ

termín klání: 17. dubna 2005
místo klání: Boulodrom – petanquová hřiště u hos-

půdky OCELOVÁ KOULE, zastávka
autobusu 250, 109, 261 Na Vaňhově

startovné: děti a junioři zdarma, dospělí 50,- Kč
občerstvení: pro děti grilovaný buřtík, čaj a tatran-

ka zdarma. Pro ostatní účastníky
pivo, limo, káva, grilované maso, klo-
básy... za lidové ceny během celého
dne.

Jarní koulování pro děti i dospělé
Jaro je konečně tady a je tedy možno se začít

věnovat i venkovním aktivitám. Zimních koulovaček
jsme si užili dost a dost, ale přesto, koule jsou kou-
le.

Zveme proto všechny na zahájení nové petanquo-
vé sezony. Opravdu všechny, ať znalé, či úplné za-
čátečníky, děti rodiče i prarodiče. Koule případně
zapůjčíme a rádi vás zasvětíme do tajů této hry.
Podmínky pro tuto hru jsou u nás v Běchovicích
velmi dobré. Pět celoročně přístupných hřišť, přístře-
ší, ale i vše ostatní, co k této hře patří – dobré jídlo
a pití.

Těchto podmínek využívá i místní klub petanque
– Ocelové koule. Členové klubu se pravidelně účastní
republikových turnajů a mistrovských soutěží. V loň-
ské sezóně dosáhli jeho hráči velmi výrazných úspě-
chů, příkladně vítězství na třech turnajích, šesté
místo ve finále mistrovství republiky trojic a mnoho
dalších předních umístění. Vše pak završila nomi-
nace člena klubu na juniorské mistrovství světa do
Kanady letos v létě, což je vynikající úspěch.

Robert Fitzner

JARNÍ KOULOVÁNÍ

PETANQUE KLUB SE PŘEDSTAVUJE

sportovní náčiní: ochotně zapůjčíme
9.30 –  10.00 prezentace účastníků
10.00 – 10.15 výklad pravidel klání

       10.15 slavnostní zahájení petanquové
sezony panem starostou MČ Pra-
ha-Běchovice Ing. Santolíkem

10.30 – 11.00 ukázky petanquových technik
       11.00 začátek klání – střelecká soutěž

Na závěr bude vyhlášení vítězů a předání hod-
notných cen.
kategorie: děti, junioři, senioři

začátečníci, pokročilí, mistři
přihlášky: telefonicky, e – mailem,

osobně nejpozději v den klání
v hospůdce OCELOVÁ KOULE

kontakt: Jaroslav Hlaváček tel. č. 605 714 957
e-mail: jarda@ocelovekoule.cz,

kokoska65@volny.cz
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Fotosběrna
Jan Jech,  Do Říčan 371

Zajistí průkazkové snímky –
6 kusů za 40,- Kč.

NOVINKA!

Digitální fotografie od 2,90 Kč
Klasické fotografie od 1,90 Kč

Informace tel.: 606 481 222

Co nás čeká v Běchovicích
Pohled směrem od Památníku běžců na
budoucí viditelnou část přeložky Čes-
kobrodské silnice za Běchovicemi I. (rov-
ná čára na obzoru za domy). Bude dlou-
há téměř 1300 m a bude ji vidět, provoz
cítit a hlavně slyšet. Pokračování příš-
tě.

Lubor Horák

PORADNA

Do redakce jsme dostali pano-
ramatický snímek části Běchovic.
Protože se jedná o závažný pro-
blém, požádali jsme starostu obce,
aby se k této věci vyjádřil.

(-red-)

Pane Horáku, překvapuje mne
vaše jistota. Víte přesně, jak vše
bude. Asi máte daleko lepší
informace než já a zastupitelstvo.
Projektanty dosud nebyla zpra-
cována dokumentace pro územní
rozhodnutí o umístění stavby, ani
nebyla MČ předána k vyjádření.
Fotografovaný záběr není pohled od
Pomníku běžců. Odpovídá patrně
pohledu z nejvyššího okna domu
č. p. 8.

Několikrát jsem již psal a vás
osobně informoval při jednání se
Sdružením za životní prostředí
o sisyfovské práci zastupitelstva
i mé, i o krocích, které podnikáme
pragmaticky v předstihu s cílem
dosáhnout maximálně možného
snížení nepříznivých vlivů od
provozu na zamýšlených doprav-
ních stavbách, vzhledem k obytným
částem Běchovic. Máme vizi,
kterou považujeme za nejvýhod-
nější pro Běchovice. Úpravami
terénu a zalesněním chceme celý
projektovaný dopravní systém
„schovat“ a oddělit jej tak dosta-
tečnou clonou od našich domů.

Výstavba nových silnic začne
nejdříve za čtyři až pět roků. Do té
doby bude dále houstnout provoz na

Českobrodské ulici, který je již nyní
neúnosný. Jediným spásným ře-
šením je realizace přeložky Čes-
kobrodské. Jsem přesvědčen, že se
mnou souhlasí většina běcho-
vických občanů. Po uvedení přelož-
ky do provozu  klesne, dle prognóz
ÚDI, provoz na Českobrodské ze
současného průměru 35 000 aut za
24 hodin na průměr 5 000 aut za 24
hodin a z ulice V Panenkách vznik-
ne místní komunikace, protože
bude neprůjezdná směrem do Ko-
loděj.

Pane Horáku, nestrašte mě
a spoluobčany katastrofickými
scénáři. Domyslíme-li je do absur-
dity, bylo by podle vás nejlepší
zapálit dům a utéci na Vysočinu,
kde snad ještě zbylo pár stromů,
které bychom mohli objímat s pa-
nem Zemanem. Není snad lepší
alternativa spojit síly a rozum
a získat pro Běchovice na úkor
těchto staveb, formou kompenzací,
zlepšení podmínek bydlení a život-
ního prostředí MČ? Zastupitelstvo
MČ si je plně vědomo své zodpo-
vědnosti a tak i jedná. K prospěchu
Běchovic jako celku. O všech zá-
važných rozhodnutích se radí se
všemi občany Běchovic na veřej-
ných schůzích a nemá před svými
spoluobčany žádná tajemství
a nemá se před svými spoluobčany
za co stydět! Pane Horáku, nevím
co poplašnými zprávami sledujete,
ale netorpédujte promyšlenou práci
zastupitelů. V důsledku míříte proti
svým spoluobčanům i proti sobě.

Není žádné umění rozdmýchat
vášně veřejného mínění, ale uvě-
domujete si dosah svého jednání?
Určitě ne. Jinak byste nemohl publi-
kovat tyto zprávy. Jsou na úrovni
šíření poplašné zprávy.

Ing. Jiří Santolík
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Děkuji Městské části Praha-Běchovice za blahopřá-
ní k mému životnímu jubileu a za věcný dárek, který
mi při osobní návštěvě předaly paní Svobodová a Bu-
rianová.

Miluše Holubová
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Tentokrát knihovna patřila hlavně dětem. Velké díky
patří pedagogům, kteří knihovnu navštěvují a děti
do knihovny přivádějí. Navštívily nás děti od tří do
12 let v šesti skupinách, od mateřské školky až po
5. třídu ZŠ a školní družinu.

Máme v Běchovicích slušné a chytré děti, které
se umí ve společnosti chovat, o probíraných problé-
mech dovedou přemýšlet a také o nich hovořit. Ales-
poň v knihovně tomu tak bylo. Hlavně při besedách
na určité téma je vidět, jak velkou slovní zásobu ně-
které děti mají a jak se dovedou pěkně vyjadřovat.
Jsou to většinou děti, které hodně čtou. A pravidelně
čtou děti, které rodiče od malička vedou ke knize před-
čítáním pohádek a příběhů. I když už děti znají abece-
du je prospěšné dětem číst nahlas. Když dítě získá
radost a potěšení z četby stává se čtenářem.

Pohádka „O pejskovi a kočičce“ rozesmála nejen
děti, ale potěšila i nás. Přišly i tři maminky s malými
dětmi z Běchovic i z Újezda. Jen místo a prostor
nám trochu chybí.

Klub důchodců měl v březnu hodně jiných akcí,
proto se s nimi sejdu nad knihou až v dubnu. Pokud
by byl u seniorů opět zájem o internet, ráda přizpů-
sobím akce požadavkům čtenářů.

Nové knihy

Pro děti a mládež
Josef Čapek Povídání o pejskovi a kočičce
Enid Blytonová Zlobivá Amélie
Enid Blytonová Dobrodružství u tajné hory
Amálie Kutinová Málinčina zvířátka
Ake Holmberg Detektiv Sventon se ujímá

vlády
Miroslava Besserová Snowboarďáci
Cathy Cassidy Hledá se Dizzy

Naučná literatura
Zdeněk Matějček Prvních 6 let ve vývoji

a výchově dítěte
Jan Keller Dějiny klasické sociologie
Alexandr Stich Jazykověda – věc veřejná
František Brož Česká a světová literatura

(1900–1945)
Jan Welzl Hrdinové Ledového moře
Jaroslava Pechová Hrníčková kuchařka

OHLÉDNUTÍ ZA MĚSÍCEM KNIHY
Beletrie pro dospělé
James Herriot Moje nejmilejší psí historky
Erich von Däniken Zlomek času
Samuel Shem Dům Páně
Zuzana Koubková Kníže Václav
Michael Sparrow Příhody venkovského lékaře
Klára Lukařská Rozhovory s dědečkem

Detektivky
Vlastimil Vondruška Vražda v ambitu
Ed Mc Bain Příbuzenská krev

Sci-fi
Terry Pratchett Věda na zeměploše
K. J. Andreson, Historie Duny – Křížová
B. Herbert výprava strojů

Velice mě potěšilo, že při všech starostech se sprá-
vou naší městské části věnujete pozornost i kulatým
jubileím nás občanů.

Děkuji za přání i milý dárek k mým narozeninám
a přeji vám mnoho úspěchů ve všech oblastech činnosti.

Eva Honzíková

Blahopřání
a poděkování

Troška lásky k bližnímu
má větší cenu
než láska k celému lidství.

R. Dehnel

Zastupitelstvo Městské části Praha-
Běchovice a redakční rada Života Bě-
chovic blahopřeje všem spoluobčanům,
kteří se dožívají v měsíci dubnu 2005
významného životního jubilea a přeje
jim pevné zdraví do dalších let.


